
Pogovor z Vladimirjem Šenkom-Gabrom, predsednikom Zveze združenj borcev NOV
občine Ljubljana Center

Po treh desetletjih
• V mislih imam Ljub-

ljano iz tistih prvih dni
svobode. Zastave, cvetje,
smeh, solze sreče v očeh,

zmagoslavna partizanska
pesem. Ud takrat so minila
dobra tri desetletja in kaj
ugotavljate zdaj, kot pred-
sednlk občinske ZZB NOV?
S kakšnimi uspehi in s
kakšnimi problemi se sre-
čujete? So nekdanji borci
še vedno delovno zagnani,
kot so bili v času borbe
in v prvih letih po vojni?
Alj morda ugotavljate, da
je del teh odpadel?

V obfiini Ljubljana-Center je
4500 organiziranih članov ZB.
Približno 20 odst. pa je neorga-
niziranih. Zveza si prizadeva,
da bi sk-rbela za vse enako, za
tiste ka so in za tiste, ki niso
organizirani. Težave. s katerimi
se srečujem kot predsednik, so
združene predvsem s samimi
borci. Medvojno življenje je
mnogim zrahJjalo zdravje in ne
nazadnje so tu tuda leta, ki pri-
našajo svoje težave Zveza sku-
ša reševati zdravstvene, socd-
alne, stanovanjske in druge
probleme in z zadovoljstvom
lahko rečem, da smo imeli pri
tem, vsaj v občini Center, veli-
ko uspehov. Več ali manj smo
rešili vsa stanovanjska vpraša-
nja borcev Veliko smo storili
na področju zdravstvene zašči-
te nasih članov, skrbeli smo za
njihovo rekreaeijo, pri čemer
moram dodati, da nam je druž-
ba zvesto stala ob strani. Skup-
šfijna občine nas je vsestransko
podpiraia in nam pomagala.

• Gaber je vaše ilegalno
ime in s tem imenom so
povezane tudi mnoge po-
voine akci.ie ki ste jih iz-

vedli x velikjm uspehom.
Pri tem mislim še posebej
na razne pohode po parti-
zanskih poteh, pri čemer
je bila vaša vnema dvakrat
pomembna, saj ste s tem
v mladih oživljali tisto tež-
ko pot, ki so ,jo med vojno
prehodili njihovi predniki,
nekdanji borci. Kaj vas je
vzpodbudilo k takim ak-
cijam?

Na partizansko pot sem sto-
pil, ko sem bil že v zrelih le-
tih. Med mladima borci, ki so
imeli 20, pa tudi samo 17 ali 16
let, je bilo le malo takih, ki
bi že krepko prestopili tretje
desetletje svojega življenja.
Sam sem, pri svojih 37 letih,
dejansko veljal za starejšega
partizana. In ker sem bil hkra-
td komisar bataljona. kasneje
komisar brigade. sem bil že v
času borbe povezan z mladimd.
Zaupana mi je bila skrb za
vzgojo njihove politične zave-
sti. Torej ni bilo nič novega,
če sem se tudi v povojnem fia-
su posvetil vzgoji mladih in
prepričan sem. da je ta zdajš-
nji mladi rod enako dober, kot
je bil tisti, ki je preživljal svo-
jo tnladost v letih 1941 in 1945,
le da je bil takratni fias druga-
čen od današnjega. če pri tem
omenim samo akcije iz zadnje-
ga časa: za Kozjansko, za Brki-
ne. za Posočje. Mladi so bili
vedno pripravljeni sodelovati.
Še več! V Zvezi smo bili ne-
malokda.i v resni dilemi, ker se
je prijavilo k delovnim akcijam
veliko več mladih, kot smo jih
mogli sprejeti.

• Kot star ljubl.janski
aktivist ste spoznali vrsto
sodelavcev. Ste imeli pri

organizlranju raznih akctj.

bolj vnete sodelavce med
mladimi, ali so bili v prvi
vrsti vaši pomočniki nek-
danji soborci?

Na to vprašanje bom odgo
voril zelo kratko. Med svoje
vnete sodelavce prištevam tako
stare soborce kot tudd mlade.
Seveda pa je na obeh straneh
mogoče najti odpadnike; take,
ki stoiijo ob strani

# In če se dotaknem va-
šega medvojnega dela, va-
ših medvojnih akcij, ki ste
jih izvedli in pri katerih
prav gotovo ni zadostovala
le vaša zdajšnja delovna
vnema, pač pa je bilo ne-
mara čestokrat na tehtnici
tudi vaše življenje. Ste pri
vseh teh akcijah kdajkoli
občutili strah pred smrtjo?
Katere akcije se spominja-
te z največjim ponosom in
zadovoljstvom?

Akcija, ki mi je šla fkot bi
temu lahko rekell do mozga,
sega v čas pred mojim vstopom
v edinico. Bilo je leta 1942, ko
smo štirje poštni uslužbenci,
od narodne zaščite dobili na-
log, da na podstrešje glavne
pošte prinesemo mitraljez in ga
tam zazidamo. da bo na razpo-
lago v slučaju, če bi prišlo do
uličnih bojev. Akcija ni bila
lahka, kajti na glavni pošti je
stalno stražila četa italijanskih
vezistov, katerim je delala dru-
ščino petnajstčlanska skupina
fašistov in vsi uslužbenci. ki
smo prihajali ali pa odhajati iz
poslopja glavne pošte. smo bili
pod stalno kontrolo. Kako to-
rej izpeljati nalogo. Za name-
Cek vsega smo imeli že takoj
na začetku smolo. V mizarski
delavnici, v fcoleziji na Gospo-
svetski cesti. kier ie bil za-



kopan mifcraljez, so zadolžeoi
kopali na napačnem mestu in
tako do orožja nismo prišli.
Akoijo smo morali preložiti za
24 ur. 2e ta prvi neuspeh je v
nas vzdramil napetost, ki se je
stopnjevala do svojega viška,
teo smo naslednjega dne orožje
le izkopali in nas je tedaj ča-
kala najtežja naloga. Orožje z
vso opremo smo morali prene-
sti mimo vseh kontrol in straž,
zasidranih na glavni pošti. Ak-
cijo smo kljub vsemu uspešno
izvedli. Mitraljez srno zazddali
na podstrešju glavne pošte,
kjer je tudd dočakal konec voj-
ne. Danes me posili smeh, če
pomdslim, kako smo — na zu-
naj nedolžno naivni — našli in
prenesii orožje mimo vseh
straž; ne v zaboju, ker bi to
vzbujalo surn. V navadno šo-
torsko krilo smo ga zavili in
italijanski vezristi in fašisti so
se medtem, ko smo se mi po-
tili od razburjenja, smejali na
dvorišču glavne pošte. Nam
takrat ni bilo do smeha; le po
končand akciji smo čutili, kot
da smo se na novo roddli.

• V sebi nosite nenapi-
sane knjige težkih izkušenj
in preizkušenj partizanstva
In ilegale. Menite, da so
dogodki iz tega krvavega
medvojnega časa dovolj
opisani? Se vam zdi, da so
dosedanji opisi partizan-
stva in Uegale, pa tudi za-
porov in taborišč, prika-
zani v pravi luči? Kaj pri
zapisih tega vojnega ob-
dobja najbolj pogrešate?

Veldko je zapisanega in tuda
dobro prikazanega in vendar
je še veliko dogodkov iz tega
obdobja, ki žive le v spominih.
Tu mislirn predvsem na tisoče
laudi (v prvi vrsti žena), ki so
na kaJoršenikoli način sodelovali
in ogiromno prispevali k uspe-
hu oboroženega upora in se
vendar njihove zasluge počasi
iz©ub]jajo in uimrajo z njimS
vred. Zeio pog.rešaimio todi krait-
fco zgodovino NOB, fei bd lahko

služila kot priročnik, hkirati pa
bi morala biti prevedena v več
jeaikov. K nam prihajajo razni
tujoi, ki se zanimajo za našo
borbo; ml pa nimamo nieesar,
kar bi jim lahko nudili v na-
pisani besedi in v jeziku, kii bi
ga razumeli. To vprašanje je
bilo že ve&krat iznešeno, žal,
brez uspeha.

# V povojnem obdobju
se ,je pri nas zelo vcliko
gradilo. Zrasli so številni
objekti, tovarne, stolpnice,
trgovinske hiše. Ali pa ni-
ste pri vsem tem napred-
ku, vsaj kdajpakdaj začu-
tili, da je bila ta ali ona
gradnja nepremišljena, od-
večna? Na primer, kako
gledate na številne velebla-
govnice, ki obsta.jajo v na-
šem glavnem mestu? So po
vašem mnenju zares nujno
potrebne? Se vam ne zdi,
da je v njih preveč zuna-
njega blišča in premalo
tistega, kar kupec dejansko
potrebuje?

Imate prav. V fcridesetdh le-
tih gradnje smo preskočili sto-
in več let normalnega raavoja
tn morda je imela prav zavoljo
tega, vsaj včasih, tovrstna grad-
nja bolj naziv »hitro« kot »pre-
mišljeno«. Bojim se, da bodo
naši zanamci kritično gtedali
na nekatere ponesrečene podvi-
ge zdajšnjih urbanistov. — Kar
zadeva ekonomski razvoj naše
ga mesta sem pristaš biste sme-
ri gospodarskega razvoja, ki
teži k bogatenju iz lastnih vred-
not, iz lastne proizvodnje in
ob ustvarjanju nove vrednosti
Pri nas imamo dovolj sposob-
nah Ijuda, da bi bili takn cilji
lahko dosegljivi. Mlade sposob-
ne strokovnjake je treba sarno
akitivirati, jim dati možnost. —
Trgovina sama bi morala biti
bolj naortna, bolj premdšljena
in manj suho komercialna.

• V mislih imam novo
sosesko v Trebinjski ulici.
Dolge vrste blokov, kl so
osrečile kdo ve koliko dru

žin. In vendar je tudi tu
najti kamen spotike, ki je
skrit v razkošnih, pretira-
no luksuznih atrijih, od ka-
terih so doslej prodali sa-
mo dva; kljub temu, da
Itna vsak blok štiri taka
pravljična ja, pravljična
— stanovanja. So ljudje
Izbirčni, da zanje ni inte-
resa ali pa je po sredi de-
nar? Devetdeset milijonč-
kov velja takole stanovanj-

ce. V primerjavi s ceno
ostalih »normalnih« stano-
vanj, cena zares ni visoka
In vendar . . . Devetdeset
milijončkov, vsaj za navad-
nega zemljana oz. državlja-
na, zares ni šala. Tisti, ki
milijončke imajo, pa se ne-
mara raje odločijo za hišo,
kjer so nemoteni i_n sami.
Morda so tudi taki, ki bi
jim atrij kljub vsemu od-
govarjal pa ne upajo po-
seči po njem, ker se bojijo
Titovih besed, ko je rekel,
da bo treba strožje kon-
trolirali izvor premoženja
posameznikov. — In komu
so potem taka stanovanja
namenjena? So jih urbam-
sti, arhitekti in gradbeniki
gradili za svojo zabavo ali
so pri tem mislili na ilegal-
ne kapitaliste? No, čc so
mislili na zadnje, bi na kra-
ju vsega morali vedeti, da
so tudi ilegalni kapitalisti
Iz mesa in krvi, zanesljivo
pa tudi oni (pa naj so še
tako ilegalni) ne morejo
kot duhovi živeti v takih
stanovan.jih. — Vi ste akti-
vlst in borec za pravičnost
ln enakopravnost, kako gle-
date na take in podobne
primere?

Zavzemam stališče, pravza-
prav se za to stališče boritn že
dolgo, da moramo graditd sta-
novanja za tiste, ki jih dejan-
sko potrebujejo in v taki vired-
nostd, da jdh bodo tistd, ki so
jim stano-vanja namenoena, lah-
ko tudi vadrževali. Luiksusana

stanovanja pa bomo lahko gra-
dili šele takrat, ko bodo vsi
stanovanjski problemi rešeni;
ne samo za določene, pač pa za
vse ljudi. — Poleg tega je v na-
šem mestu zelo očiten tudi pro-
bleom, da posamezniki — upo-
kojenca, potem ko se jim dru-
žine razidejo, ostanejo sarni in
živijo v pretlrano velikih, več-
sobnih stanovanjih. Takim lju-
dem bi se moralo ornogočiti
manjša udobna stanovanja,
kjer bi se čutild manj osamlje-
ne; velika stanovanja pa naj bi
se dodeljevala tistim, ki jih de-
jansko potrebujejo.

0 Med drugim sodeluje-
te tudi v komisiji za med-
narodne iveze. Kakšno je
vaše mnenje v zvezi z
manjšino; še posebej v
zvezi s tlstim delom naših
ljudi, ki živijo na Koro-
škem? Kaj zahtevate od
Ijudi, ki krojijo usodo svc-
ta?

Mednarodna politika, ki jo
vodi Jugoslavija je resnično in-
ternacionalna. Tega ne vedo sa-
mo naši sosedje, o tem je se-
znanjen ves svet. Tako polibiko,
v to ne dvomim, bo Jugoslavija
vodila tudi vnaprej. Borila se
bo, ne samo za usodo svojih
manjšin, ki živijo na tujem;
borila se bo za usodo manjšin
vsega sveta. Ljudje, ki so oku-
sili bič tujega vladarja, vedo
kaj je svoboda, kaj je nesvobo-
da in zato žeildm, da bi tudi na-
Sa manjšina v Avstriji in vse
manjškie v svetu, končno le
prišle do tiste pravice, ki jim
bo zagotovdla enakopravnost in
svobodo.

• In vaše želje in misli
ob zaključku Ietošnjega le-
ta?

Letošnje leto je bilo eno naj-
bolj aktivnih v povojnem ob-
dobju. Z novdimd zaikoni smo in
bomo dosegli korenite revolu-
cioname spremembe v družbe-
nem merilu. številmi novi uikre-
pi so zaihtevali veliJco naporov
ta želim, da bi vsi ti napori tn

letošnja aktivnost našla plodna
tla tudi v novem koledarskem
letu. — Svojim soborcem želim
predvsem zdravja, da bd- se
lahko še naprej vključevali v
naše skupne cilje; še posebej
kar zadeva vzgojo mladih, da
bi na te mlade prenašali dra-
goceno dedišoino, ki so jo pi-
sali s krvjo njihovi predniki,
nekdanji partizani. — Samemu
mestu pa želim, da bi mu ur-
banisti in vsi za komunalo od-
govorni ljudje posvetili več po-
zomosti; da bi bilo to naše me-
sto urejeno, privlačno, da bi
bila v njem ohranjena njegova
zgodovinska tradicija in vse td-
sto, kar je značilno zanj in za
njegove prebivalce.

Ko Ko sva se poslavljala je
nekdanji borec in komisar Ga-
ber ter sedanji predsednik ob-
činske ZZB NOV ponovil željo
oz zahtevo, ki jo je povedal že

na samem začetku najinega po-
govora, ko jc rekel:

»Samo lepo prosim, da me v
tem pogovoru ne boste posta-
vili v prvi plan. Treba je govo-
riti le o revoluciji in o njenih
ciljih. Jaz sam — Ijudje posa-
mezniki — smo samo majhni
delčki v tej naši drnžbi.«

Še je govoril, kako je bil že
v času NOB borec enak borcu
in predvsem, kako da ,je vsak
borec posebej odigral svojo od-
govorno vlogo.

»Kar pomirite se,« je rekel,
»kaj bi pomenilo za brigado,
če bi mulovodec prepozno pri-
peljal municijo ...«

Ko sem ga poslupala sem
nehote pomislila na tiste — Ga-
bru tako različne ljudi — ki so
veliki na zunaj in majhni na
znotraj. Gaber ni tak. Na zu-
naj hoče biti majhen, skoraj
neznaten, a je vendar v svoji
notranjosti vellk. Ali pa je ve-
lik prav zato, ker je skromen.

Pogovarjala se je:
Marta Grom


